



Council of the
European Union

133256/EU XXVII. GP
Eingelangt am 07/03/23

Brussels, 7 March 2023
(OR. en, fr)

7153/23

ENV 205
CLIMA 112

NOTE

From:	General Secretariat of the Council
To:	Delegations
Subject:	Second Session of the Intergovernmental Negotiating Committee of the Treaty on Plastic Pollution
	- Information from the French delegation

Delegations will find in the Annex an information note from the French delegation on the above subject, to be dealt with under "Any other business" at the Council (Environment) meeting on 16 March 2023.

DEUXIEME SESSION DU COMITE INTERGOUVERNEMENTAL DE NEGOCIATION DU TRAITE SUR LA POLLUTION PLASTIQUE

- Point divers présenté par la France

La prise de conscience de la gravité de la pollution plastique et de ses conséquences, ainsi que la nécessité d’y faire face se sont progressivement imposées comme une priorité au niveau international, comme en témoigne l’adoption, lors de la 5ème Assemblée des Nations unies pour l’environnement, d’une résolution prévoyant l’adoption d’ici à la fin 2024 d’un accord multilatéral juridiquement contraignant pour mettre un terme à la pollution plastique ¹.

La 1^{ère} session du comité intergouvernemental de négociation (CIN-1), institué par cette résolution en vue d’élaborer le futur accord, s’est tenue fin 2022 en Uruguay. Cette première réunion a été consacrée en grande partie à des questions procédurales, les enjeux de gouvernance ou de fond n’ont donc pu être abordés.

Dans ce contexte, la 2^{ème} session de négociation (CIN-2), qui se tiendra à Paris, au siège de l’UNESCO, du 29 mai au 2 juin 2023, revêt une importance particulière : elle devra permettre de progresser sur les aspects politiques et techniques qui constitueront le cœur du futur instrument contraignant.

C’est également l’occasion pour l’Union européenne et ses Etats membres de valoriser leurs acquis et de traduire dans un texte à portée universelle les engagements pris en matière de réduction de l’utilisation du plastique, d’interdiction des substances nocives et de réutilisation et recyclage des produits plastiques. Pour ce faire, il est essentiel de promouvoir auprès du plus grand nombre d’Etats tiers et de parties prenantes les attentes européennes, qui appellent à l’adoption d’obligations juridiquement contraignantes portant sur l’ensemble du cycle de vie des plastiques ainsi que le développement d’une économie circulaire des plastiques.

¹ Résolution ANUE 5/14 « Mettre fin à la pollution plastique : vers un instrument international juridiquement contraignant »

Afin de pouvoir progresser dans l'élaboration d'un traité ambitieux et effectif, la France accorde une grande importance à la mobilisation politique et à l'implication des parties prenantes. Aussi, la France favorisera lors du CIN-2 les échanges entre ministres et l'organisation par la société civile d'événements consacrés aux solutions concrètes pour mettre fin à la pollution plastique. La France sollicitera également les présidences de la Coalition de la Haute Ambition pour mettre fin à la pollution plastique (HAC EPP) afin de contribuer à cette mobilisation collective et de peser sur le résultat des négociations.

SECOND SESSION OF THE INTERGOVERNMENTAL NEGOTIATING COMMITTEE OF THE TREATY ON PLASTIC POLLUTION

- Information from the French delegation

The awareness about the seriousness of plastic pollution and its consequences, as well as the need to address it, has progressively become a priority at the international level, as evidenced by the resolution - adopted at the 5th United Nations Environment Assembly - providing for the adoption by the end of 2024 of a legally binding multilateral agreement to put an end to plastic pollution ¹.

The first session of the Intergovernmental Negotiating Committee (INC-1), established by this resolution to develop the future agreement, was held in late 2022 in Uruguay. This first meeting was largely devoted to procedural issues, so governance and substantive issues could not be addressed.

In this context, the second negotiation session (INC-2), which will be held in Paris at UNESCO headquarters from May 29 to June 2, 2023, is of particular importance: it should enable progress to be made on the political and technical aspects that will constitute the core of the future binding instrument.

It is also an opportunity for the European Union and its Member States to make the most of their achievements and to translate into a text with universal scope the commitments made in terms of reducing the use of plastics, banning harmful substances and reusing and recycling plastic products. In order to do so, it is essential to promote the European expectations to as many third countries and stakeholders as possible, which call for the adoption of legally binding obligations covering the entire life cycle of plastics and the development of a circular economy for plastics.

¹ UNEA Resolution 5/14 “End plastic pollution: towards an international legally binding instrument”

In order to make progress in the development of an ambitious and effective treaty, France attaches great importance to political mobilization and stakeholder involvement. Therefore, France will promote exchanges between ministers during the INC-2 and the organization by civil society of events dedicated to concrete solutions to end plastic pollution. France will also ask the chairs of the High Ambition Coalition to End Plastic Pollution (HAC EPP) to contribute to this collective mobilization and influence the outcome of the negotiations.
